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INFORMAT 1EVERGADERING 

INFORMATIEVERGADERING _ 

AFVALVERWERKI} 

De problemen i.v.m. de Brusselse afvalberg blijven de aandacht opeisen. 
Bral oordeelde het daarom nuttig en noodzakelijk een, ìnfonhati‚evergaderlng 
te wijden aan deze moeilijk verteerbare materie, teneinde hierover een 
duidelijk -standpunt.in ‘te nemen, 7 : 

Medewerking werd gevraagd aan Michiel VANDENBUSSCHE (kabinetsmedewerker 
van Mevrouw De Pauw-De Veen, Staatssekretaris voor ‘het Brussels Gewest). 

WANNEER … woensdag 3 .december. 1980 .om 20. uur : 

WAAR ì ’Oude Graanmarkt 5, 1000 Brussel 

Wij. rekenen op een ruime belangstelling. 
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0p. 22 ‘november 1979 ging de kommissie 

"Recyclage" van de Dienst voor Coör-= 

dinatie, ”entralisatie en Realisatie 

van de Intercommunalen der Provincie 

Brabant en voor het Arrondissement 

srussel-Hoofdstad (C.I.P.B.) van 

start. 

e yelegenheidstoespraak -van de :Heer 

w‚ Sncré,; voorzitter van deze kom- 

missie verd integradl gepubliceerd 

in nunmer 17 van Tnformetie-Brabant. 

”it deze tekst enkele gegevens 1e 

inleiding tot de Bral-informatie— 

nergadering van’3 december om 20 uur, 

DE. ENORME: HOEVEELHEDEN 

— 

De inwoners 'van de ‘Brusselse -agglome- 

ratie zetten ieder, elk jaar,.409ke 

vuil ‘op de stoep.. Dit:vertegenwoor- 

digt voor 1.200,000 inwoners een 

totaal van 490,800 ton per. jaar, met 

een volume van 1.963.200m3- 

Veronderstellen wij even dat dit 

volume van slechts 1 jaar op de 

Grote Markt van Brussel, die 64 ‘ate 

groot ‘is, ZCU worden gestort, dan ‘zou 

die Grote Markt tot ‘een mooie berg 

van 300m hoogte worden omgevormd. 

Dit is 3 maal de hoogte van de toren 

van ‘het .Stadhuis. 

En dan spreken wij hier nog niet over 

de industriële afvel die rord de 

230,000 .on schommelt er die engetwij 

feld onze berg op een duizelingwek- 

kende wijze. verder de hoogte instuurt. 

HET "HUISVUIL 

De stedeling in de jaren 50 à 60 

stootte zowat 280kg Der: jaar af en 

de buitenmens zowat 110kg. 

Sinds_de -jaren 1960 wijzigde echter 

de "toestand radikaal op sociaal- 

ekorcmisch gebied ‘en neemt de om- 

vang der huisvuilproduktie toe en 

duiken haar nevenproblemen op. 

Factoren die deze wijzigingbeinvlocedden 

waren :i 
- de explosie der bevolking 

- de welvaart 

- het 'snel. gestegen gebruik van con=- 

sumptiegoederen. 

- het comfort 
- de wooncultuur 

- de uitbreiding der woongebieden 

- de ordening der gewestplannen 

- het verdwijnen der stoven met hun 

recyclage - 

- het.overbrengen van de stadscon- 

sumptiegoederen naar buiten 

- het: hardnekkig bestrijden der. vuil- 

nisbelten en de gevoeligheid ‘voor 

het leefmilieu 

- de enorme stijging van de prijzen 

der .grondstoffen en energie. 

DF INDUSTRIELE AFVAL _ 
e 

Brabant-alleen produceert 1/3 var 

de'stotale huisafval: van België. 

Zonder: rekening te houden met oud 

ijzer kan men.volgende soorten indus- 

trieel vuil onderscheiden : 

- afvalprodukten van dezelfde. aard 

als huisvuil, bijvoorbeeld aller- 

hande verpakkingen, plastiek, de 

mislukte of andere schadeliijke 

voedingsprodukten; 

- de afvalstoffen zonder .speciale 

problemen of ongemakken, maar.:die 

zwaar en omvangrijk zijn, bv. 

plaasters.en andere fosfaten. 

- de giftige afvalstoffen, zoals 

bvb. deze die cyaniden of .chroom- 

verbindingen bevatten 

- de probleemafval in mindere mate 

giftig 

- allerhande oliën, :op uitzondering 

van garageoliën die gerecupereerd 

worden door .de gespecialiseerde 

federaties ° 
- de pathogene of klinische afval- 

stoffen 

- en tenslotte radio-aktieve afval- 

stoffen. 
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VERWERKEN :VAN AFVAL 

1. Hoe ver staan wij daarmee inzake 

huisvuil ? 

Wat het ‘huisvuil betreft hebben de 
Belgen vanaf de jaren 60 de handen 

uit de mouwen gestoken om-het ‘aan- 

Lal-vuilnisbelten:te verminderen. 

De vuilnisverwerking kwam stilaan 

in handen van de Intercómmunales 
die toch over ‘meer armslag 'en finan- 

ciële.riddelen :konden beschikken ‘dan 
de ‘lokale ‘overheden; zij werden daar- 

bij gesubsidieerd door de Staat. 

En zo kan men voor het :begin van de 

jaren:.70, het ‘volgende verwerkíngs— 

beeld:schetsen : 

--storten ='zoveel .als 't maar kon 
en kan; 

- breek- of ‘verkleiningsinstallaties 

bouwen met ‘het doel de beschikbare _ 
stortgronden beter en langer te 

kunnen benutten .en‘de meeste hín- 
der der bruto. vuilnisbelten weg 
te nemen.en al enigszins het ge- 
wicht ervan te vermmderen en meer. 

nog het volume; 3 
- compostinstallaties ': bemestings- 

stoffen of grondverbeteraars ‘pro- 

duceren. van.min of ‘meer : goede 
kwaliteit, meestal ‘evenwel :van 

minder goede hoedanigheid; 

- verbrandingsovens ‘oprichten met 

of zonder ‘energierecuperatie ‘maar 

meestal zonder, omdat de ‘energie- 

krisis 'op dat.ogenblik nog niet 

doordrukte. 

Dat verwerkingsbeieid geldt ‘nog ‘al- 

tijd en de nominale capaciteiten 

voor Belg zien er op. dit ogen- 

blik uit als volgt’: : 
- capaciteit der bestaande of de- 

finitief geplande breekwerven : 

500.000 ton, nog in ‘projekt ‘t 

50,000 “ton; 

~ capaciteit der bestaande ‘of defini- 

tief geplande compostinstallaties : 

230,000 -ton, in projekt 30.000 ton; 
- capaciteit der bestaande of defini- 

tief geplande verbrandingsovens 

zonder recuperatie : 800,000 ton, 

in projekt : 50.000 ton; 

- capaciteit der bestaande of defini- 

tief geplande verbrandingsovens 

met reèuneratíe :.660.090 ton, 

in projekt : 720,000 ton. 

Samen.is dat een bestaande nominale 
capaciteit van 2.190.000.ton per 
jaar. 
Maar -er werd bij deze berekening geen 

rekening gehouden met de.disnonibi- 
liteit - het werkelijk in bedrijf 

zijn der.installaties, beinvloed 

door de werkelijke duur -der werk- 

zaamheden. per. jaar, het aantal ar- 

beiders op het werk en -de defecten 
en ‘het ‘onderhoud. 
Rekening houdend met deze elementen, 
uitgerekend ‘al naar.:gelang het over 

breekwerven gaat of verbrandings-. 
ovens, kan men stellen.dat::de::wer- 

kelijke.capaciteit der installaties 

in België ongeveer 1,600,000 ton per 

jaar. bedraagt ten overstaan van:de 

totale Belgische produktie ‘van huis- 
vuil. ten bedrage van 2.550.000 ton 

Theoretisch wordt er derhalve nog - 
een. klein miljoen onbehandeld huis- 

vuil neergekapt. 

Wanneer ocoit de papieren projekten 

met een totale capaciteit van 850,000 

ton, realiteit ‘zullen worden, :kan 

de hoeveelheid huisvuil, die bruto 

wordt neergekapt dalen tot een goede 
300.000 ton. Hierbij is uite-aard 
geen rekening gehouden met het feit 

dat ondertussen.bestaande installaties 

uit bedrijf kunnen worden gesteld, 

hetzij om ekonomische, hetzij om 

ekologische, hetzij om technische 

redenen. 

Vandaag weerhoudt Brabant op het 

gebied der verwerkingscapacitei- 

ten onze speciale aandacht -/” 

- Nominale capaciteit'der huidifi.e 

en definitief geplande breekwer- 

ven : 

Meise : 70.009..ton Der. jaar 

Nossegem : .100.000 ton per jaar 

Pepingen. : 100.000 ton per jaar 

Kessel-Lo :250.000 ton per jaar 
Waver : niet in gebruik _ 

Samen : 520.000 ton per jaar 
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Maar in werkelijkheid, rekening ge- 

houden met de disponibiliteit van de 

bedrijven, samen 280.000 ton per jaar. 

- ¢omposteren : nihil 
- nominale capaciteit der huidige 

en definitief geplande verbrandings- 

ovens zonder recuperatie 

Virginal-Samme : 87.600 ton per jaar 

(maar de werkelijke capaciteit 
60.000 ton per jaar) 
- nominale capaciteit der huidige 

en definitief geplande ovens met 

recuperatie van energie : 

* Anderlecht - verbranding en 
compostage : ligt stil 

% Schaarbeek : nominale capaci- 
teit : 130.000 ton per jaar 

werkelijke capaciteit : 

75.000 ton per jaar. 

Brussel zal in de eindfase 700.000 

ton per jaar nominale capaciteit 

hebben, maar een werkelijke van 

420.000 ton per jaar. 

De totale nominale verwerkingscapa- 

citeiten voor Brabant, na het tot 

stand komen der uitbreidingen in 

Halle-Volvoorde, Nijvel en het be- 
reiken der eindfase van de Brusselse 
oven, zal dan zijn : * 1.450.000 

ton per jaar. 

En de werkelijke capaciteit, in acht 

genomen de disponibiliteit, ik her- 

haal het, het werkelijk malen, bran- 

den enz. rekening gehouden met het 

werkelijk functioneren, het aantal 

arbeiders in dienst, de defecten, 

het onderhoud enz... zal in feite 

zijn : * 835.000 ton per jaar. 

Dan benadert men op een 20.000 ton 

na de huidige produktie van huisvuil 

in Brabant. Maar hoeveel zal die 

produktie zijn op het ogenblik dat 

al die installaties werken ? Ook 

moet rekening gehouden worden met 

mogelijke uitbedrijfstellingen, uit- 

breidingen e.a. En zelfs dan nog, 

indien dat zo mocht zijn binnen 

enkele jaren, laten wij dan het 

volgende niet vergeten : 

- van breekwerven, als ze zo blij- 

ven, wordt wel het volume van het 

huisvuil verminderd met 50% maar 

dezelfde tonnage moet nog altijd 

worden gestort, hetzij 280.000 

ton. Na een zekere tijd gisting 

is da wel verminderd met 30% 
of 200.000 ton; 

- van verbrandingsovens met of zonder 

recuperatie blijft 25% of 140.000 

ton; 

- samen een 350.000 ton waarvoor stort- 

plaatsen moeten blijven bestaan of 
waarvoor, bv. voor de asse, duchtig 

zal moeten gezocht worden naar her- 

gebruik. 

Verwerking van de industriële afval 

Wij zijn bijnanergens ! 

de industriële afval, vergelijk- 

baar met het gewone huisvuil, onder- 

gaat voor 'n deel de bestaande ver- 
werkingen van het gewone huisvuil 
maar niemand weet hoeveel dit deel 
bedraagt en de rest wordt gestort; 

toxische afval wordt wel al - en 
toegegeven grotendeels - opgehaald 

door erkende transportfirma's en 

gevoerd naar Duitsland naar speciaal 

gekontroleerde storten of naar 
Frankrijk of Nederland voor ver- 
branding in speciale ovens; 

probleemafval idem, maar hiervan 

komt nog veel terecht, zegt men, 

op stortplaatsen; 

- Belgié werd voor beide soorten 

afval, toxische en probleemafval 

op de vingers getikt door de Euro- 

pese Kommissie omdat zeer weinig 
aan het prbleem gedaan wordt hier 

te lande; 

- de oliën van de garages worden op- 

gehaald door de oliefederaties en 
gerecycleerd. De andere olién 

gaan naar onbekende bestemmingen, 

die U wel vermoedt, tenzij ze in 
kleine hoeveelheden door 't bedrijf 
zelf gerecycleerd worden; 

- de industriële afval zonder pro- 

blemen zoals plaaster en andere 
fosfaten worden gestort. Asse 

ook voor 't overgrote deel; 

- de klinische afval wordt meestal 
ter plaatse verbrand; 

- de radio-aktieve afval heeft zijn 
geëigende wetenschappelijke ver- 

werking. 
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AGGLOMERATIE BRUSSEL : 6 
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De diensten van de Aggiomeratieraad van Brussel — ‘Gecontroleerd stort van Péronnes-lez-Binche 
staan in voor de ophaling van het huisvuil. Sinds 1973 (He"e_QOUWE") 

organiseren zij ook speciale ophalingen van papier en Dagelijks worden 800 à 1.000 ton huisvuil naar-een 
glas. wal een lovenswaardig initiatief mag genoemd _ centrale plaats (Kanaaldijk nr 104) gebracht. waar door 
worden een privé-firma het vuil met vrachtwagens naar een 

oude zandgroeve te Péronnes (nabij Binche) word! 
vervoerd. Daar wordt het vuil in een breekwerfverwerkt 
om vervolgens gecontroleerd gestort te worden .70 
van het agglomeratievuil wordt daar gestort en de 
kostprijs ligt tamelijk hoog, met name 443 Fiton 

Uit de gegevens van de agglomeratie, die met 
samenvallen met een jaar doch betrekking hebben op 
de laatste 3 maanden van een jaar en de eerste negen 
maanden van het daaropvolgend, blijkt dat gedurende 
de laatste twee jaren respectievelijk 380.000 en 376.000. 
ton huis-. nijverheids- en handelsafval opgehaald _ Gecontroleerd stort van.Mont-Saint-Guibert 

werden Het vuil wordt gecentraliseerd in het station van Tour 
De omrekening tot de hoeveelheid geproduceerd et Taxis .waar het.rechistreeks op spoorwegwagens 
atvallinwoneridag heeft hier weinig zin, aangezien er wordt overgeladen Van daaruit wordl het naat een 

vele pendelaars naar Brussel komen werken die afval oude zancgroeve te Mont-Saint-Guibert gebrach! 

produceren dat mel het.gewoon huisvuil opgehaald _ waar het gecontroleerd gestu:t wordt 

wordt Ongeveer 18°, van het agglomeratievuil wordt daar 
De afzonderlijk opgehaalde hoeveelheden papier en  verwerkt 

glas bedroegen gedurende de laatste twee jaren 
respectievelijk 3.847.en 5,749 ton voor papier. en 3.919 Hel s de bedoeling vandeverantwoordeljke instanties 

in de toekomst het huisvuil te Brussel zelf te verwerken 
en.4.895 ton voor glas. Daarvoor ziet men één central brandi tall N ĳ entraleverbrandingsinstallatie 
Het grootste gedeeite van het huishoudelijk- en grof  gie al“het huisvuil.en grof vul van de agglomerate: 
vuil wordt niet in Brussel zelf, doch in Waals-Brabant grussel zou moeten verwerken .In de aanvangsfase zou 
en Henegouwen verwerkl De. juiste ligging van de deze instaliatie drie ovens tellen meteen gezamenl ke 
verwerkingsplaalsen ziet er als volgt uit capaciteit van 89 tonjuur 
_ Verbrandingsinstaliatie te Brussel (oude Devoortgebrachte energie zou gerecúpeerd worden in 
maatschappij Société intercommunale de Proprete _ de vorm van stoom die aan de maatschappi} Intercom 
Publique) Slechts 8.4 9% van het in de agglomeratie zou verkocht worden. Ook worden strenge eisen 
voortgebrachte gewoon en grof huisvuil wordt hier _ gesteld aan de kwaliteitvan de rook wat normaal is als 
verwerkt. In normale ‘omstandigheden zou deze men bedenkt.dat deze instaliatie midden een 
installatie 26% van het gewicht aan huisvuil moeten  dichtbevolkt-gebied zou worden ingeplant 
kunnen verwerken. doch vooral technische ; . 
tekortkomingen zijn er de oorzaak van dat slechts 8 a 
9% of tussen 30.000 en 35.000 ton/jaar ter plaalse . 
verwerkt worden : (uit Eco-Brabant december 1977) 



Wie heeft schuld aan het 
huisvuilprobleem ? 

Simonet en zijn Anderlechts 
schepenkollege zijn:van oordeel 
dat.enkel en alleen de agglomera- 
tieraad onder het voorzitterschap 
van ‘Lagasse (FDF) de :schuld 
draagt voor de Brusselse huisvuil 
problematiek. Zé hebben hiervoor 
hun ‘redenen. ‘Als .de :hoofdstad 
straks geen weg .meer zal welen 
met de dagelijkse afval van haar 
bewoners, zal enkel en alleen het 
dubieus : SIOMAB-dossier, : dat 
steeds door FDF-minister door dik 
en dun werd verdedigd, ten grond- 
slag liggen van de Brusselse huis- 
vuilmiserie. Het verweer van ag- 
glomeratieschepen en andere pro- 
minenten is op dat vlak biezonder 
zwak. 'Ze antwoorden naast de 
kwestie. Ze vergeten ie zeggen dat 

het uitblijven van de bouw van een 

sinds jaren geplande  verbran- 

dingsovenfabriek te Schaarbeek 

zijn oorzaak vindt in een fel om- 

streden dossier, waarrond vele ja- 

ren sprake is geweest van 120 mil- 

joen frank smeergeld. 

'.Hoe dan ook, de agglomeratieraad 

'beeft zich onder FDF-impuls nooit ge- 

stoord aan ongunstige rapporten van 

hooggeplaatste ambtenaren en 'nooit 

rekening ‘willen houden met redelijk- 

realistische plannen tot de bouw van . 

een verbrandingsovenkonstruktie 

Op 13 oktober 1977 wees de agglome- 

ratieraad, in weerwil van een negatief 

verslag ‘van direkteur:generaal ' De 
Ries (Openbare Werken) en van be- 
zwaren van het ministerkomitee voor 

Brusselse Zaken (MKBA) de bouw en 

de exploitatie van de verbrandings- 

oven toe aan SIOMAE. een tijdelijke 

vennootschap bestaande uit de Franse 

maatschappij CNIM en diverse filialen 

van Electrobel. 

Dit gebeurde via een onderhandse 

aanbesteding. De kostprijs van het 

‘hele projekt — die Intussen ver boven 

de twee miljard frank zou liggen — 

werd ‘toen -geraamd op 16 miljard. 

Hiervoor schreef SIOMAB een begin- 
kapitaal in van 250000 fT. (770 

Op 30 juli 1977 had het Brussels mi- 
nisterkomitee al een gelijkaardige be- 

slissing van de agglomeratieraad — op 

15 december 1976 getroffen — vernie- 
tigd. FDF-ministers en agglomeratie- 

raad stoorden zich niet aan deze wei- 

gering. Minister. Defosset wou  blijk- 
baar geen rekening houden met Ui 
terst negatieve adviezen van diverse 
hoge ambtenaren en stélde bovendien 
dat zijn kollega's uit het Brussels mi- 
nisterkomilee terzake..niet bevoegd 
waren. «De voogdij komt mij alleen als 
minister van Brusselse Aangelegenhe- 
den toe: schreef hij. 

Twee bestaande en lerzake gespe- 
cializeerde Vlaamse firma's met bo- 
vendien veel ervaring op het vlak van 
verbrandingsovens die tegen grotere 
waarborgen het gehele projekt tegen 
minder.dan 1,6 miljard konden realize- 
ren en bovendien regeringsleden ‘de 
verzekering gaven dat bij toekenning 
van. de ‘aanbesteding ::1.000- mensen 
voor de duur van drie jaar arbeid zou- 

den hebben, kregen niet eens een be- 

hoorlfjke kans om mede te dingen, ten- 

zij ze naar het zeggen van één der ver- 

antwoordelijken van één van de twee 

firma's uit Vlaanderen, bereid waren 

tientallen miljoenen smeergeld uit te 
delen. Onze zegsman werd ‘hiervoor. 

/rechtstreeks benaderd door een voor- 
aanstaand kabinetslid, 'uit FDF-krin- … 

gen. 3 

Om een ogenschijnlijk niet proper 

verhaal kort te houden: direkteur-ge- 

neraal bij Openbare Werken De Ries 

formuleerde bezwarende konklusies 

over de wettelijkheid van de aanbeste- 

dingsprocedure; dezelfde persoon en 

met hem ‘hoofdingenieur-direkteur 
Robyn van Volksgezondheid maakten 

het grootste voorbehoud omtrent het 

bestek dat het werk was geweest van 

het studiebureau Bourgeois, een jong 

ingenieur en zoon ven de vroegere 

FDF-senator Bourgeois. 

Bovendien stuitte het dossier ver- 

brandingsoven-Brussel steeds op mi- 

rusteridle veto's of werd het in de koel- 

kast geborgen. Bevreemdend -waren 

ook de maneuvers van bepaalde politi- 

ci om dit zorgen-zwangere dossier te 

trachten door te duwen in momenten 

dat de ene regering de andere opvoig- 

de. : 

Dat gebeurde twee keer. Tevergeefs. 

Aldie intriges zijn de enige schuldi- 
gen voor het Brussels huisvuilpro- 
bleem. Hierover wordt echter angstva!- 

lig gezwegen. 

(Het Wiewwsblad 24/09/'80) 
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1. Het urbanisatiesyndroom 

Tijdens de voorbije maand juni, ont- 

stond er heel wat beroering in het 

eerder rustige Stokkel. Het Schepen- 

kollege van Sint-Pieters-Woluwe be- 

toonde grootse plannen met een.der 
laatste volkse wijken .in haar ‘gemeente. 
Door het opmaken van ‘een B.P,A. XL:£6 
Henrotte-Gersis, ‘meende de gemeente 
zich het wettig middel ‘toe te eigenen 
om een omvangrijke open groene ruimte 
van ongeveer 4 hektare van bestemming 
te veranderen. 

Dit gebied, ook Herendal .genoemd; is 

gelegen tusgen de Kerkstraat, de 

Gersis- en Henrottestraat, op enkele 
stappen van het drukke ‘Dumonplein. 

Naast het bouwen. van een vijftigtal 

villa's, een honderdtal appartementen 
en van kommercieel.céntrum, voorziet 
dit ontwerp-B,P.A., nog in de aanleg 

van een verkeersweg, de verlengde 
Herendallaan, 

Een waar urbanisanesyndroom. 
De bevolking wengte dit niet. en’werd 
in haar protest gevolgd door de Sociaal~ 
Kulturele Raad, ‘door BRAL en door. de 
Overlegkommissie, 

2. Juridische bezwaren op B.P.A. X1/6 

In hun bezwaarschrift geven de werk- 
groep Leefmilieu van de S.K.R., het 
"Comité de defense de 1'environnement 
de Stockel” en BRAL de voornaamste op- 
werping tegen het B,P.A. weer. 
Zo stellen zij dat het ontwerp 'B.P.A. 
zowel op filosofisch en als op ‘juridisch 
vlak in strijd ís met het gewestplan, 
Dit plan beoogt immers de leefbaar- 
heid van de stad. te bewerkstelligen 
door rekening ‘te houden met- bestaande 
beplantingen en patrimonium, 
Hiervan is niets. terug te vinden, 
Het B.P,A, behandelt een gébied met 
minimumprogramma, maar houdt geen -~ 
rekening met:het :voorziene programma. 
Zo is de B.P:.A,-toelating om in de 
binnenzone ‘een gebouw van 18 meter 
hoog op te trekken en flagrante inbreuk 
op het stedebouwkundig karakter van de 
omgeving. Het:B.P.A, laat geen open- 
luchtsport ‘toe," (wel voorzien in het 
minimumprogramma), voorziet in de 
aanleg van een weg en van handels.- 
funkties 

(niet toegelaten door het minimum- 
programma) . 
Het goedkeuren van dit ontwerp-B.P.A. 
schept een gevaarlijk ‘precedent, ‘aldus 
de leefmilieugroepen. Het zou ‘aan- 
tonen-dat het gewestplan helemaal niet 
die leefbaarheid verzekert die de 
Brusselaar ervan 'verwacht. Zij oor- 
deelden dat er een. juridische.basis 
aanwezig was .om het B.P,A. onwet- 
telijk te .verklaren. 
Ook hield dit B,P.A. geen rekening 
met deoptie. genomen door het Alge- 
meen.Plan:van Aanleg. ' Het A:P.A. 
stelde immers in.dit gebied 8.000m2 
openbaar groen te voorzien. 
Hieraan werd niet voldaan. 

2.1, VolksverlakkeriJ 

Het ontwerp-B.P.A. is vergezeld van 
een onteigeningsplan, ten einde het 
restérende ‘derde“van het gebied te 
kunnen verwerven. 
Meteen ‘moet :hieraan worden toegevoegd 
dat het onteigeningsplan qua opper- 
vlakte groter is dan het ontwerp- 
B,P.A, , meer bepaald.daar waar het 
over -het tracé van .de aan te leggen 
Herendallaan 'gaat. 
Oorspronkelijk werden onteigeningen 
doorgevoerd 'om een spaarbekken 
aan te -leggen. 
In Stokkel weet. men best wat water- 
problemen betekenen-en zag men de 
noodzaak van de ‘aanleg van een onweers- 
bekken iín. ‘Oorspronkelijke eigenaars 
hebben ‘bereidwillig hun grond. of 
woning aan de gemeente verkocht. 
Op dit ogenblik wordt:er over het 
onweersbekken echter niet meer ge- 
praat, maar.stelt het Schepenkollege 
voor de grond. bouwrijp:te maken, 
Eertijds (in 1975) werd er 2.000 
à 2.500fr de vierkante meter. betaald, 
nu schommelt dit ‘tussen 4à.5,000fr. 
Een duidelijker voorbeeld van volks- 
verlakkerij en grondspekulatie is er 
niet.: Het ‘bouwen van.woningen en 
appartementen zal het overstromings- 
gevaar Vergroten aangezien nergens 
sprake is van verbeteringswerken 
aan de riolering, het grote probleem 
in de wijk. 
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2.2. Woningnood ? 

Woningen in zeer goede ‘staat dreig- 

den vervangen te worden door nieuwe 

woningen. :De leefmilieugroepen Wij- 
zen op-de ‘zinloosheid hiervan, dat er 

in devonmiddellijke omgeving o,m. de 

Kerkstraat heel:wat huizen leeg ‘staan. 
De gemeente zou hier ‘beter :aan invul- 

architektuur en renovatie doen ‘i.p.v. 

voor:nieuwbouw te opteren. 

Schermen met het: "sociaal karakter! 
van ‘deze ‘woningen-houdt geen steek. 

In de.aanpalende Konkelwijk heeft het 
gemeentebestuur een projekt van 600 

woningen, ‘en. vervolgens nog een 120 

in de Cité de 1'Amitié, 

Het begrip sociaal ís hieër wel. zeer 

rekbaar als men weet dat de huur van 
een.sociale woning met dríe slaap- 

kamers 19.Bo0 fr. (?) bedraagt. 
De fundamentele ‘vraag is of de gemeen- 

te wel een woningnood heeft. 

Er wordt vastgesteld dat de afgelopen 

4 jaar 1200 inwoners de gemeente ver- 

lieten. 

Het B.P.A, voorziet in de verbinding 

van de twee ‘delen van de Herendallaan 
door middel ‘van een twintig meter 
brede weg. * De leefmilieugroepen 

oordelen datzo'n weg voor Stokkel 

volkomen nutteloos is. Deze weg 

is van betekenis ‘om het ‘verkeer, van 

andere drukke ‘verkeersaders af te 
leiden.: Dit kan alleen maar de veilig- 
heid . in Stokkel ‘in het ‘gedrang brengen. 

Dit ‘is dan ook de reden van het verzet 
waarbij de tegenstaanders voorstellen 

een deel ‘van de :Herendallaan 'Damesdal- 
laan" te noemen. 
De-voorstelling van de baan is overigens 

wettelijk en technisch foutief. 

Er.wordt niet aangegeven hoe breed 

de rijbaan zal zijn en of er‘eventueel 

een voetpad en fietspad zal aangelegd 

worden. : De ruim .20 meter brede baan 
uitsluitend voorzien voor autoverkeer 
duidt op de mogelijke ware bedoeling 

. van het:gemeentebestuur om de Heren- 
dallaan voor te behouden voor snel- 
verkeer. als verbinding tussen de 
Tervurenlaan en de llezembseklaan. 

AL
 

Dit waren de voornaamste bezwaren 
van de keyolking op.ontwerp B.P.A. 
X1/6 Henrotte-Gersis, die er toe bij- 
droegen dat de gemeentelijke overleg- 

kommissie dit ontwerp negatief. be- 
nordeelde. 

3. 3.P.A. X1/7 

De beslissing van de overlegkommissie 

zette blijkbaar kwaad bloed bij de 
gemeente, 

Het Schepenkollege is blijkbaar ‘zinnens 
haar plannen, tegen alle kontestatie 
in, door te voeren. ' Amper drie weken 
na het afkeuren van “het vorige .R.PiA, 
slagen de ‘technische.diensten erin 
een nieuw aanlegplan voor te leggen. 

En dit in volle vankantieperiode. 

De ‘administratie verdient gelukwensen 

voor deze krachtproef., 

Tijdens de onwettelijke gemeente- 

raadszitting van 18 juli wordt een 

nieuwe; ‘aangepaste Verste Van het T 
verworpen B.P.A, wvoorlopig goedge- 
keurd. -Verder wil de gemeente nieuwe 
moeilijkheden vermijden want het ‘open- 
baar onderzoek van B.P.A. XI/7 loopt 
van 1Ì augustus tot:]l :september. 
Wilde ‘de ‘gemeente van de vakantieperiode 

gebruik maken om haar plannen in alle 

stilte te laten goedkeuren ? 

Immers, dat het hier niet gaat om een 

tegemoetkoming aan de ‘wensen van de 

Stokkelse bevolking blijkt uit de 

inhoud van dit nieuwe B.P,A. Men 

moet tot de ingewijden behoren om 

het verschil met de eerste versie 
te merken.. Aan de essentiële .op- 
merkingen, namelijk de Herendallaan, 

de nieuwe woonvoorzieningen, ‘het 

spaarbekken:heeft het gemeentebestuur 

geen jota gewijzigd. 
Wel wordt een poging ondernomen zij 
het minimaal, om tegemoet te komen 

aan het -minimumprogramma .dat door. 

het gewestplan wordt opgelegd. 

Een speelplein, een volley- en een 

basketterrein zou het juridisch 

protest moeten-ontkrachten, 

op 
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Als men dan de verhouding nagaat tus- 

sen de breedte van de baan en de op- 

pervlakte van de voorziene speelter- 

reinen, dan valt dit laatste toch 

wel zeer klein ‘uit. 
Tenslotte worden er van het .over- 
blijvende groen nog enkele ‘stukjes 

afgeknabbeld. 

De bezwaren van de plaatselijke 

verenigingen, hierin bijgetreden 

door de Sociaal-Kulturele Raad en 
Bral, werden dan ook tijdens de over- 

legkommissie vergadering van 12 

september herhaald en verder gear- 

gumenteerd. 

Kent de. gemeente een woningnood 7 

Naast de leegstaande woningen en 

de daling van het bevolkingsaan- 

tal, was er -het sprekend voorval van 
bouwpromotor EVES, rond:medio juli. 

Deze maatschappij uitte een noodkreet 

omdat zij de gloednieuwe ‘appartementen 

gelegen aan de rand van de Henrotte- 

Gersiswijk niet verkocht kreeg.. “7ij 
vroegdaartöm een wijziging“van'reeds 

vroeger ‘afgeleverde bouwvergunning, 

nl. het vervangen van .de voorziene 

appartementen ‘door 1.000m2 kantoor- 

oppervlakte. 
De gemeentelijke overlegkommissie 

beantwoordde deze aanvraag positief, 

en veroorzaakte hier weer eens.een 

gevaarlijk precedent. 

Een recent eigen onderzoek wees uit 

dat in de onmiddellijke buurt 

woongelegenheden leeg staan. 

Ook in de. zevende versie van het 

B.P.A. wordt geen onderscheid ‘ge- 

maakt tussen rijbaan, voetpad en 

fietspad. De zogenaamde noodzaak 

van deze baan is echter gemakkelijk 

te achterhalen. 
De verbinding van de twee :delen Heren- 

dallaan maakt een sneller ‘transit- 

verkeer tussen de Tervurenlaan en de 
Wezembeeklaan mogelijk. 

Vanuit verkeersveiligheid oogpunt 

moet een dergelijk projekt in een 

woon- en handelswijk verworpen worden. 

Als men echter het gewestplan onder- 

zoekt dan stelt men vast dat op deze 

Herendallaan ook een openbaar vervoer 

trajekt wordt voorzien.  Het gaat 

hier nml. over een alternatief ‘pro- 

jekt voor tram 39 om het Dumonplein 

met de oude spoorwegbedding te.ver- 

binden. : 

De leefmilieugroepen verwerpen ver- 

werpen dit alternatief projekt ‘en 

stellen voor dat. men zich houdt .aan 

het andere trajekt zoals eveneens op 

het gewestplan -aangeduid. 

Dit betekent echter niet dat zij 
akkoord zouden gaan.de huidige tram- 

bedding. van lijn. 39 in. de Madoux- en 

Orbanlaan om te bouwen tot -een vrije 

baan ‘voor. lichte.metro. : Met welke 
bedoelingen in het achterhoofd heeft 

het gemeentebestuur. de M,1.V.B. 

aangespoord een betreffende ver- 

gunning aan te :vragen, 

Deze laatste zelf twijfelt aan het 'nut 

en de zin ervan.. Het.is. inderdaad 
van het slechte te veel aangezien 

Stockel. nog:met-een zware. metro 
wordt bedacht. 

Toev ig is Herendal nog een enig- 

zins ekologisch waardevol gebied. 

Er is een vrij interessante spon- 

tane flora en fauna gegroeid. 

Tot voor enkele jaren stroomde nog 

de Struikbeek door dit gebied. 
Deze beek werd dichtgegooid of :omge- 

vormd tot ricol. . Mogelijk gevolg 

hiervan is dat zich een grote na- 
tuurlijke waterlaag heeft gevormd 

vrij dicht bij de oppervlakte. Dit 

verplicht de omwonenden wel ‘eens tot 

onnodige waterverspilling -(weg~ 
pompen) om ‘overstroming in de kel- 
ders te vermijden. 

Een deel van het terrein wordt ‘gebruikt 
voor volkstuinen,gen sociale aktivi- 

teit die in deze wijk. thuishoort. 

Op nog geen honderd meter van Heren- 

dal :(Henrotte-Gersiswijk) ligt Hinnis- 
dal. 

Momenteel ‘is dit een:diepe kuil,:maar 

oorspronkelijk lag hierop een voetbal- 
veld. Het“gebied is kleiner‘van opper- 

vlakte dan het B.P.A, XI/7. 
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Op het ontwerp-gewestplan (1976) werden 

beide dalen aangeduid als G0OG's (in 

gemeen overleg te ordenen gebieden), 

met respektievelijk als programma; 

Hinnisdal : woningen, socio-kulturele 

voorzieningen, handel en kantoren, 

metro. 

Herendal sport en spel in openlucht 

en woningen. 

Het ontwerp van algemeen plan van aan- 

leg (februari 1978) stelt dat voor 

Hinnisdal, waarvan de oppervlakte 2 

hektare bedraagt een optie tot B.P.A. 

werd aangenomen door de toenmalige 

gemeentelijke overlegkommissie. 

Hierbij zou 70% van de onpervlakte 
voorzien worden voor woningen en 30% 

voor handelsgalerijen en kantoren. 

Voor Herendal wordt medegedeeld dat 

de gemeente het voorziene voetbal- 

veld wil overbrengen naar Kraainem, 

en het onweersbekken wenst af te schaf- 

fen. 

De Agglomeratieraad stelde daarom, 

onduidelijk, voor een woonpark op te 

richten waarbij ten minste 8.000m2 

openbaar groen wordt voorzien. 

Het definitieve gewestplan lost het 

probleem Hinnisdal op zijn manier op, 

enkel wonen en een metro-station wor- 

den toegelaten. i 
De planning voor Herendal werd reeds 

eerder uitgelegd. 

Het feit dat beide gebieden nu vrij 

identieke bestemmingen krijgen stemt 

tot nadenken. Het geprogrammeerde 

is een uiting van een onplanmatig en 

dus onverantwoord beleid, waarbii twee 

nieuwe centra het levenskrachtige 

en aangename Dumonplein zullen plat- 

drukken. Ook in deze uithoek van 

Rrussel zal de kleine middenstander 

moeten wijken voor de mastodentische 

winkelgalerijen. 

Ter herinnering toch even mededelen 

dat er binnen een redelijke straal 

toch een aantal handelscentra zijn : 
Het Dumonplein zelf, Woluwe Center, 

Priba-GB Kraainem, GB-Center Oudergem, 

Delhaize Wezembeek. 

Politici die oordelen dat dit de weg 

is die gevolgd moet worden om de leef- 

baarheid van Brussel te herstellen 

zijn fout. 
Steeds meer groepen en deskundigen 

zijn ervan overtuigd dat metro-sta- 

tion aan de rand van de agglomeratie 

de stadsvlucht, de city-vorming en 

suburbanisatie in de hand werkt. 
De binnenstad verloedert verder en 
de leefbaarheid van de buitenwi jken 

wordt aangetast. 

3.5. Het spaarbekken 

70als op andere nlaatsen in de Brus- 

selse agglomeratie kent Stockel over- 

stromingsproblemen, dit vanwege de 

invloed van de Woluwevallei en van- 

wege het slechte rioleringsnet dat 

de stortregens niet kan opvangen. 

Fr werd hiervoor naar een oplossing 

gezocht in de vorm van een spaar- 

bekken. 

Als eerste lokalisatieplaats werd 

aan het Dumonplein gedacht, maar deze 

werd, op vraag van de gemeente, over- 

gebracht naar Herendal. Sinds 1976 

ligt een aanbestedingsdossier Heren- 

dal voor de bouw var een spuikom van 

34.N00m3 kant en klaar. Het liet 

er nu nog steeds omdat bepaalde in- 

stanties tot het besluit kwamen de 

waterbeheersing, in gans het Woluwe- 

bekken te herzien. Ir opdracht van 

de Brusselse Executieve maakten 3 

studiebureaus een studie terzake. 

In dit dokument "Etude de l'ais- 

sainissement du bassin hydro- 

graphique de la Woluwe", dat begin 

september aan de opdrachtgevers werd 

overgemaakt, behoort de inplanting 

van een spaarbekken in Herendal tot 

een van de drie mogelijke oplossingen 

tot de waterbeheersing. Het liut 

dan ook voor de hand dat, wegens 

de prioriteit, gewacht wordt op de 

beslissing van de bevoegde Staats- 

sekretaris (wie ?) alvorens 

tot het opmaken van een B.P.A. wordt 

overgegaan. 

Het huidige ontwerp B.P.A. hypotekeert 

deze studie immers te veel. 

Het water zal overigens bij de uit- 

voering van het voorgelegde B.P.A. 

voor de nodige problemen zorgen. 

In Herendal zelf bevindt zich, vrij 

dicht bij de oppervlakte, een na- 

tuurlijke waterlaag die de omwonenden 

al heel wat hoofdbrekens heeft be- 

zorgd. 
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rOfwel zal men dit water moeten laten 
afvloeien langs de slechte riolering, 
wat op zich weer voor problemen zal 
zorgen, ofwel zal men het waterpeil 
zo verstoren dat heel de wijk met de 
nodige moeilijkheden wordt gekon- 
fronteerd. 
De inplanting van de gebouwen verstoord 
het ekologisch evenwicht en is dus 

onaanvaardbaar zonder een grondige 

hydrologische studie. 

“adat de overlegkommissie ook de ze- 

vende versie heeft verworpen, is niet 

geweten of de gemeente nog heil ziet 

in een achtste versie. De Stokkelaars 
zijn echter duidelijk gewaarschuwd en 
werken hun eigen alternatieven uit. 

In uitvoering zijnde en/of aangekondigde projekten 

A. WONINGEN 

1. Herendal 

B.P.A. XI/6 + 7 

t 150 woningen 

t 450 inwoners 
% 200 voertuigen 

Eerste fase (projekt 
in uitvoering) 
* 80 woningen 
£ 240 inwoners t 

3. Hinnisdal 

Aangekondigd projekt 

£ 300 woningen 
+ 1.100 inwoners 

400 voertuigen 
- handelscentrum £ 100 voertuigen = handelscentrum 

__- metro 
// z 

È 

ÉV Ë 
£ 
3 

ot 5 [_‚ 
J l } ] 

Kerkstraat 

DE SToKELSH STW. 

o
w
s
3
 

4
U
 

H 

Wielrijders laan 

KORTOM IN EEN STRAAL VAN + 500 M. 

530 woningen 

1.600 bewoners meer 
700 voertuigen + 
1
H
 

De bevolking van Woluwe daalt. 

Woluwel! 

Dan verklaart de Burgemeester in het septembernummer 1979 Wolu 2000 ': 
Er staan 5% woningen leeg te St.-Pieters- 
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En dit lijkt dringend nodig. 
Tijdens de gemeenteraadszitting van 
6 november jl. werd het krediet goed- 

gekeurd waardoor een ingenieur wordt 

belast met een studieopdracht voor de 

aanleg van een spaarbekken onder het 

door de gemeente gewenste verlengstuk 

van de Herendallaan. 
Op dezelfde dag besliste het Ministerieel 

Comité voor begroting 254,1 miljoen toe 

te kennen voor de verdere uitbouw van 

metrowerken in Brussel en Charleroi. 

In dit bedrag werd 81,5 miljoen voor- 

zien voor de verwezenlijking van het 

eindstation van de metro te Stokkel. 

Hierbij werd vermeld dat dit station 

geintegreerd dient te worden integreerd 

in een woon- en handelskompleks, op te 

richten in de nabijheid van het Dumon- 

plein en waarvan de funderingen ge- 

meenschappelijk zijn met deze van de 

metro. 

IN DE BUURT 
Werkboek voor activiteiten in wijk, buurt 
of dorp 

Onder redactie van: 
Gui van Hooijdonk, Paul Nota, 
Gerard van Otterloo, Hans Pars, 
Tom Storm, Willem Westerman 

Een werkboek voor de opbouwwerker, 
de buurtwerker, het wijkraadslid, de 
sociaal-culturele ‘planner’, de aktie- 
voerder, het bestuurslid van de stichting 
voor sociaal-cultureel werk, de vrij- 
williger, de welzijnsambtenaar, het 
gemeeteraadslid … 

En je hoeft er niet voor in de Soetwijk 
te wonen. Hoewel het daar in deze uit- 
gave wel even op lijkt. In en rond de 
gefingeerde Soetwijk (aan de rand van 

een ‘middelgrote provinciestad’) is de 

L2 

problematiek van de samenlevings- 
opbouw-in-vele-facetten gesitueerd 
In het oude, maar vooral in het nieuwe 
Soetwijk knellen herkenbare problemen 

Rondom allerlei elementen waarmee de 
Soetwijkbewoners te maken krijgen 
(van vergadertechnieken tot aktie- 
strategieën) krijgt de ‘praktijk-theorie 
gestalte. Zo is er een intrigerend 
verhaal ontstaan met zeer veel relevante 
informatie voor iedereen die op een of 
andere manier bij een stukje samen- 
levingsopbouw is betrokken. Uitvoerig 
wordt bijvoorbeeld stil gestaan bij de 
vraag: Hoe werkt het bestuur? 
Procedures met beslissingsniveau's van 
gemeente, provincie en rijk worden toe- 
gelicht. Naast de praktijk van de 
Soetwijk krijgt de theorie. extra 
aandacht in de uitgebreide inleiding van 
Piet Reckman. Bondig wordt ingegaan 

op de inzet en de methode van het 
opbouwwerk. Tenslotte uitmondend in 
een aantal vuistregels, een soort ‘code 
voor de opbouwwerker’ 

Uit de inleiding van Piet Reckman: 
‘Zeker in een boek als dit, waarin het 
erom gaat mensen te helpen meer 
macht te krijgen over hun directe 
situatie en over de maatschappij, is de 
praktijk dominant. En bij de praktijk kan 
theorie - het nadenken over de praktijk 
hier en elders, van vandaag en van 
gisteren - zinnig zijn. Want zonder 
praktijktheorie moeten we elke keer 
opnieuw beginnen en werken we zonder 
geheugen en ervaring. Theorie is dus 
best belangrijk, maar dan vanwege de 
praktijk!. 

Een publikatie van 
Uitgeverij Van Loghum Slaterus 
in samenwerking met de 
Stichting Burgerschapskunde. 
f45,- 
ISBN 9060015614 



MILIEUBEWEGING EN POLITIEK ENGAGEMENT 

‘_ BOND BETER LEEFMILIEU - 
v VLAANDEREN "V.Z.W, 

VIJFDE - JAARLIJKSE ONTMOETINCSDAG 
MECHELEN, 6 DECEMBER 1980 

MILIEUBEWEGING 

EN 
POLITIEK ° -ENGAGEMENT 

PRAKTISCHE GEGEVENS 

= De zittingen en de tentoonstelling 

gaan doorin het auditorium en.in. de 
rotonde van het konservatorium, Kultu- 
reel Centrum A. Spinoy, Melaan te 
2800 Mechelen, 

- Zaterdag -6 december 1980 om-9.30 ‘uur. 

Einde omstreeks ‘17, 39:ùur. 

Propaganda-affiches zijn beschikbaar 
op het sekretariaat. Help ze verspreiden 

Deelname in de onkosten: 

Inschrijvingen ‘kunnen vanaf heden 

gebeuren ‘door: 

- terugzending van bijgevoegde -antwoord- 
kaart; 

- ‘én:door :storting-van 300 fr. ‘per. pers 

soon (jongeren beneden de 21 jaar 
betalen halve prijs) op rekening 
427-9082201-48 van ‘BBL-Vlaanderen, 
met vermelding van:"5de ontmoetings- 
dag" ‘en de naam van ‘de ingeschreven 
persoon, 

- Tentoonstelling: 
Ingeschreven groepen kunnen hun aktie 
rond het tema toelichten door middel 
van een tentoonstelling over. hun 

politiek "bezig zijn". Vooraf afspreker 
met het sekretariaat a.u.b. (Alleen 

groepen die rechtstreeks. of onrecht- 

streeks lid zijn van:BBL-Vlaanderen 

worden .toegelaten.) 

Voor verdere inlichtingen, suggesties en 

hulp kan men zich wenden tot ‘het algemeen 

sekretariaat van BBL-Vlaanderen, 
Aarlenstraat :25 te. 1040 Brussel. 
tel. 02/230-94:10, 


